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 30/30/4130  شنبهدو  روز– (333) سيو  دسیص  جلسه علني

 

 222) کمیسیون اقتصادی از سوال مجتبي محفوظي نماینده آبادان از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعي رسیدگي به گزارش  (4
 (شدند قانع وزیر پاسخ از ممتنع رای 7 و مخالف رای 57 افق،مو رای 311 با صحن در حاضر نماینده

های  کشاورزی، آب، منابع طبیعي و محیط زیست در مورد بررسي نحوه سیاستگذاری دستگاه کمیسیون رسیدگي به گزارش( 0

 نامه داخلي مجلس ون آیینقان 431ماده  4در اجرای تبصره –متولي در حوزه مدیریت بازار کالاهای استراتژیک گندم و برنج در کشور 

نماینده حاضر  203) صنعتي سرخس، دوغارون و مازندران -لایحه ایجاد مناطق آزاد تجاری رسیدگي به تقاضای استرداد ( 3
 (رای ممتنع با استرداد لایحه موافقت کردند 3رای مخالف و  10رای موافق،  345در صحن با 

 (زاده، رضازاده و رئیسی جایی ریزی، نیک بین، حسینرآقایان: )( ناطقان میان دستور جلسه علني 1

 (یک طرح به صورت عادی اعلام وصول شد) (اعلام وصول لایحه و طرح0

 سه سوال ملی از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام وصول شد()ای اعلام وصول سوال ملي و منطقه( 6

 اساسيای، تذکرات شفاهي و اخطار قانون   ( تذکرات آیین نامه1

  4130/ 30/ 40 شنبهیک صبح روز 1: 10ختم جلسه: جلسه آینده ساعت  ( اعلام8
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 وزیر از آبادان نماینده محفوظي مجتبي سوال به رسیدگي(4

نماینده حاضر در صحن با  222)  اجتماعي رفاه و کار تعاون،

رای ممتنع از پاسخ وزیر  7رای مخالف و  57رای موافق،  311

 قانع شدند(

ی کمیسیون اقتصادی مجلس ، خلاصه سوال نماینده سخنگو
آبادان از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی را به این گونه مطرح 

های شستا و تاپیکو  برنامگی در شرکت علت بی:»کرد 
 « چیست؟

در دو نوبت  آقای مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی
با اشاره ایشان توضیحاتی در پاسخ به سوال مذکور ارائه کرد. 

درصدی  91در توضیحات خود به به رشد به کلی بودن سوال، 
درصدی سود شرکت شستا اشاره  62سود شرکت تاپیکو و 

 کرد.
وزیر تعاون در ادامه جایگاه شستا در اقتصاد ملی کشور را یک 
درصد و دارای سهم هفت درصدی از بازار سهام کشور اعلام 

راهبرد حرکت  تحولی از جمله :برنامه  کرد. ایشان راهبردهای
داری؛ راهبرد صیانت از ثروت  از بنگاهداری به سمت سرمایه

گذاری  و رشد اقتصادی؛ راهبرد  ذینفعان با بعد سرمایه
المللی؛ راهبرد نوآوری،  های بهینه بین مندی از فرصت بهره

ها؛ راهبرد شفافیت و مبارزه با  سازی و مولدسازی دارایی چابک
مبتنی بر تعهد و برد توانمندسازی نیروی انسانی فساد و راه

تخصص و راهبرد مدیریت یکپارچه برشمرد و گزارشی از  
میزان کمی دستاوردها و تحقق برخی از راهبردها را گزارش  

 کرد.
آقای مرتضوی درخصوص اقداماتی که در مدت حضور خود در 

 واحد 92به انجام رسانده افزود: توفیق داشتم  وزارتخانه 
تعطیل شده و نیمه تعطیل را به چرخه تولید بازگردانم و 

هایی چون : تقدیم سند تحول و استراتژی یک، دو و  برنامه
گذاری و آغاز عملیات  پنجساله به همراه سند اصلاح سرمایه

های پتروشیمی لز  های متعدد و فعال شدن پروژه اجرایی پروژه
 د.های برنامه اجرایی خود مطرح کر جمله سرفصل

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: سوال کلی پیرامون 
برنامگی مطرح شده است اما گفته نشده که در کجا و به چه  بی

برنامگی زمانی است که گفته  برنامگی وجود دارد، بی دلیل بی
باشیم چه میزان قرار است تولید و سود داشته باشیم اما تحقق 

های یک ساله،  ای که دارای برنامه عهپیدا نکرده باشد. اما مجمو
دو ساله و پنج ساله بوده و روند رشد را طی کرده نباید متهم 

 برنامگی شود. به بی
های مطروحه توسط نمایندگان در  ایشان در پایان به دغدغه

اعتماد به ایشان، اشاره کرد و  زمان بررسی صلاحیت و رای

میلیون تومان  هزار  96اقدامات انجام شده درخصوص واریز 
کسورات بازنشستگان ، تسویه بدهی بانک رفاه ، تامین 

بیوتیک و سرم مورد نیاز کشور و افزایش تولید آنها در  آنتی
 داخل را یادآوری کرد.

ابتدا در تشریح سوال خود  مجتبی محفوظی نماینده آبادان
مجلس مکلف است »فرمایش امامین انقلاب یادآوری کرد که 

و خطاب به رییس مجلس « راه راست بیاورد ها را به دولت
گفت: من مظلومانه سوالم را به صحن مجلس رساندم و از 
روزی که سوال در دستور کار قرار گرفته تحت انواع فشارها 
برای پس گرفتن آن بودم و تهدید شدم به این که اگر سوال را 

 پس نگیرم به ضررم تمام خواهد شد.
ر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایشان در ادامه خطاب به وزی

گفت: آیا آمارهایی که مطرح کردید، دارای سند و مدرک 
گذاری تامین اجتماعی و  است؟ وضعیت شرکت سرمایه

حوزه داروسازی، کشت،   های تابعه بغرنج و مجموعه شرکت
سلامت و  دامپروری، پتروشیمی ، عمرانی ، شرکت مس،

 پاسارگاد هم چنین وضعیتی دارند.
ن با طرح این سوال که آیا نظارتی بر وضعیت مالی و ایشا

اقتصادی سازمان تامین اجتماعی وجود دارد؟ درگام اول بهتر 
کرد. وقتی  بود که آقای مرتضوی مدیران خود را هماهنگ می

کنیم و افزود:  گیرد ما از وزیر سوال می این کار صورت نمی
و فروش گذاری شرکت، فرآیند خرید  مدیریت مالی و سرمایه

ها و اجاره آنها، اخذ  داخلی و خارجی، نحوه مدیریت دارایی
های تابعه و همچنین تضامین  تسهیلات و پرداخت شرکت

های ارزی، بررسی نحوه انتصابات و  بازپرداخت و انجام حواله
ها، نحوه  ترکیب اعضای هیات مدیره در برخی شرکت

ه صورت ها ب بکارگیری مشاوران، عضویت اعضای هیات مدیره
های مختلف، بررسی حقوق و مزایای  همزمان در شرکت

 معاونان و تخلفات همه به نظارت نیاز دارد.
محفوظی ادامه داد: مدیرت بخش حقوقی همچون تعداد 
دعاوی حقوقی به بررسی نیاز دارد، نحوه تناسب اعضای هیات 

ها فاجعه است، این افراد هیچگونه  مدیره در برخی شرکت
ها ندارند و برخی افراد همزمان در  عالیت شرکتتناسبی با ف

 چند شرکت عضو هیات مدیره هستند.
 
 و طبیعي منابع آب، کشاورزی، کمیسیون گزارش به رسیدگي( 0

 های دستگاه سیاستگذاری نحوه بررسي مورد در زیست محیط

 برنج و گندم استراتژیک کالاهای بازار مدیریت حوزه در متولي

 مجلس داخلي نامه آیین قانون 431 ماده 4 تبصره اجرای در– کشور در
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در بررسی دستورکار مذکور ابتدا سخنگوی کمیسیون 
، گزارش زیست محیط و طبیعی منابع آب، کشاورزی،

نماینده از اعضای  3کمیسیون متبوع را ارائه داد. پس از آن 
خواه، زارعی  الاسلام آزادی کمیسیون کشاورزی )آقایان: حجت

قزلجه( و نمایندگان حاضر در صحن به حکم کیاپی، نوری 
صباغیان بافقی، باقرزاده، دلخوش قرعه)آقایان : نوروزی، 

اباتری( نقطه نظراتی مطرح کردند. درادامه پس از توضیحات 
رییس کمیسیون کشاورزی )آقای عسگری(، آقای نیک بخت 
وزیر جهادکشاورزی گزارشی از عملکرد درخصوص موضوع  

دادند و در نهایت آقای دکتر قالیباف به مورد بحث ارائه 
بندی پرداخت و ضمن آن بر پیگیری مسائلی در  جمع

 گیری و حوزه اجرا، تاکید نمود. تصمیم
 و طبیعی منابع آب، کشاورزی، کمیسیوندر مقدمه گزارش 

 ، آمده است:زیست محیط
های دولت در زمینه مدیریت بازار محصولات  بررسی سیاست -

دهد که  چند سال اخیر نشام می کشاورزی در طی
های غیرموثر و بعضا متناقضی درخصوص این  سیاست

 محصولات اتخاذ گردیده است.
های فراوانی به بخش تولید  تصمیماتی که از یک سو خسارت-

و حاصل دسترنج کشاورزان وارد نموده و از سوی دیگر با 
 ها مردم را با آفرینی دلالان و واسطه بسترسازی برای نقش

ها به ویژه در زمینه برنج مصرفی  افزایش غیرمنطقی قیمت
 مواجه ساخته است.

 در پایان گزارش آمده است:
در نهایت با توجه به آن که میزان تقریبی نیاز سالانه کشور به 

رغم  گردد و علی هزار تن برآورد می 055میلیون و  99گندم 
وار آن که بررسی آمار میزان تولید داخلی گندم در طی اد

مختلف حاکی از پتانسیل بالای کشور در تقویت خودکفایی در 
باشد . عدم اتخاذ  تولید این محصول استراتژیک می

های متولی، کماکان برای  های کارآمد توسط دستگاه سیاست
تامین بخشی از گندم مورد نیاز خود وابسته به منابع خارجی 

 باشیم. می

نحوه  درخصوص جهادکشاورزی آقای نیکبخت وزیر
های متولی در حوزه مدیریت بازار  گذاری دستگاه سیاست

کالاهای استراتژیک گندم و برنج در کشور، با بیان این که 
درصد افزایش تولید گندم  26، 9055امسال نسبت به سال 

ایم ، افزود: پیش بینی ما این است که تا پایان فصل  داشته
و رکوردی  میلیون تن  بگذریم 2برداشت و زمان خرید از 

جدید در چند سال گذشته ثبت کنیم. امسال نسبت به 

سالهای قبل گندم کمتری را وارد خواهیم کرد که این امر 
 جویی ارزی بدنبال خواهد داشت.  صرفه

رود  نیکبخت ادامه داد: برنامه ریزی ما براین اساس پیش می
وری و هوشمندسازی  که با کشاورزی دانش بنیان، افزایش بهره

فزایش عملکرد را در تولید گندم داشته باشیم و مسئولیت و ا
این کار را نیز به سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 

 ایم. داده
میلیون تن  0/7وزیر جهادکشاورزی افزود: تا امروز برای خرید 

همت ارزش ریالی خرید  996گندم برای سالجاری حدود 
ایم  مت را پرداخت کردهه 22گندم بوده است که تا الان حدود 

پیگیرهایی ایم.  و نسبت به سال قبل شرایط بهتری را داشته
ایم تا ظرف مدت یکی دو هفته مطالبات  نیز انجام داده

 کشاورزان را پرداخت کنیم.

 9056 -9053تاکید کرد که برای سال زراعی ایشان 
های کود و  ای از نهاده پیگیرهای لازم برای تامین بخش عمده

 ایم. بذر مورد نیاز را انجام داده

بندی  به ارائه جمع دکتر قالیباف رییس مجلسدر پایان آقای 
از مسائل مطروحه پیرامون گزارش کمیسیون کشاورزی، آب، 

ت پرداخت و با توجه به مباحث منابع طبیعی و محیط زیس
مطروحه در کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه گفت: 
باید برای چند قلم کالای اساسی در مواد غذایی و جهیزیه با 
توجه به قانون خانواده و جوانی جمعیت در برنامه هفتم توسعه 

ای که افزایش قیمت آنها بیش از  تدبیری اندیشیده شود، بگونه
افزایش حقوق نشود و تاکید کرد همانطور که در قانون  میزان

نیز مورد توجه قرار گرفت ، باید  9056و  9059بودجه دوسال 
 به عنوان راهبرد جدی و اساسی دولت و مجلس پیگیری شود.

ایشان درخصوص موضوع گندم اظهار کرد: خرید امسال 
 میلیون تن است، 96میلیون تن رسیده و تولید  2حداکثر به 

عملکرد در واحد سطح را هم مد نظر داشته و باید افزایش 
 باشیم.

دکتر قالیباف خطاب به وزیر جهادکشاورزی گفت: پیش 
همت در بودجه برای واگذاری به  35ها کسری حدود  بینی

کنند که متاسفانه آقای منظور رییس  ردیف گندم را برآورد می
اند که  تهسازمان برنامه و بودجه در این جلسه حضور نیاف

توضیح بدهند.درست نیست وقتی که موضوعی به این مهمی 
مطرح است ایشان بگویند جلسه دارند و در مجلس حاضر 

 نشوند.
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درصد در  05ایشان ادامه داد: در شرایط فعلی با یک ماه تاخیر 
سرجمع از دیون گندم پرداخت نشده است این درحالی است 

د تا ضمن برداشت که کشاورزان به نقدینگی احتیاج دارن
محصول خرید برای اول مهر را انجام دهند و این در حالی 
است که در نیمه جنوبی برداشت انجام شده و در نیمه شمالی 

همت را  35هنوز در حال برداشت هستند لذا هم کسری 
گیرد. لازم  داریم و هم در زمان مقرر پرداختی صورت نمی

شته باشد در حالی که است سازمان برنامه و بودجه تدبیری دا
 در زمان بررسی بودجه این موضوع را گوشزد کرده بودیم .

میلیون تن  9/ 7رییس مجلس درخصوص موضوع برنج به 
واردات اضافی اشاره کرد بیان کرد این واردات نباید صورت 

گرفت و اضافه کرد: آقای مخبر به دو سه وزارتخانه مهم پر  می
ر دادند اما عملا اتفاقی مصرف در برنج برای خرید دستو

نیفتاده است . ایشان در پایان اهمیت  موضوع بیمه کردن 
را متذکر شد و یادآور شد سازمان محصولات زراعی و باغی 

برنامه و بودجه و شورای قیمت گذاری در تامین اعتبار و 
 تعیین نرخ باید اولویت را تولید داخل قرار دهند.

 

لایحه ایجاد مناطق آزاد  ( رسیدگي به تقاضای استرداد3

نماینده  203) صنعتي سرخس، دوغارون و مازندران -تجاری

رای  3رای مخالف و  10رای موافق،  345حاضر در صحن با 
 ممتنع با استرداد لایحه موافقت کردند( 

در تشریح  دکتر حسینی معاون امور مجلس رییس جمهور
لایحه لزوم استرداد لایحه مذکور گفت: در دولت دوازدهم 

صنعتی سرخس، دوغارون و  -ایجاد مناطق آزاد تجاری
مازندران تقدیم مجلس دهم شد اما در نهایت با رفت و 

های صورت گرفته میان مجلس و شورای نگهبان،  برگشت
 تعیین تکلیف آن به مجلس یازدهم رسید.

ایشان ادامه داد: از آنجا که این لایحه دارای ابهاماتی بود، در 
صمیم گرفته شد که در قالب سه لایحه مجزا برای نهایت این ت

ایجاد هر یک از مناطق آزاد سرخس، دوغارون و مازندران به 
مجلس تقدیم شود. این سه لایحه در کمیسیون اقتصادی 
مجلس بررسی شده و مطابق آیین نامه داخلی مجلس لازم 
است برای این که سه لایحه مذکور در دستورکار صحن قرار 

 حه قبلی مسترد شود.گیرد، لای

در مخالفت با استرداد  علی بابایی کارنامی نماینده ساری
 و دوغارون سرخس، صنعتی -تجاری آزاد مناطق ایجادلایحه 

دانم پشت پرده این استرداد  نمی اظهار داشت:  مازندران
چیست؟ در حالی که اهمیت مناطق آزاد بر کسی پوشیده 

وان دروازه ورود به اوراسیا نیست و منطقه آزاد مازندران به عن
 از اهمیت دوچندان برخوردار است.

ایشان در ادامه از بابت این که این احتمال وجود دارد که در  
صورت بررسی مجزای لوایح با ایجاد یک منطقه آزاد موافقت 
شود و با دیگری موافقت نشود، در حالی که طرح سه منطقه 

شد، ابراز  منجر می گیری کلی آزاد در یک لایحه به یک رای
 نگرانی کرد.

رای موافق با  907در پایان نمایندگان حاضر در صحن با 
 استرداد لایحه دولت موافقت کردند.

)آقایان: رجایی ریزی، نیک ( ناطقان میان دستور جلسه علني 1

 زاده، رضازاده و رئیسی( بین، حسین

 (اعلام وصول لایحه و طرح0
طرح اصلاح قانون »ردادماه، م 6در جلسه علنی روز دوشنبه 

تعیین تکلیف تابعیت فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با 

 به صورت عادی اعلام وصول شد.« مردان خارجی

)سه سوال ملی از وزیر ای ( اعلام وصول سوال ملي و منطقه6

 تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام وصول شد(

سوال ملی  3مردادماه،  6در جلسه علنی روز دوشنبه 
محمدرضا صباغیان بافقی از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

 به شرح ذیل اعلام وصول شد:

سازی  سازی و متناسب علت عدم اقدام درخصوص همسان -
 حقوق بازنشستگان 

ها و شوراهای کارگری، واحدهای  توجهی به تشکل علت بی-
 تولیدی 

لیت شدید فاقد علت عدم پرداخت حقوق به افراد دارای معلو-
 شغل.

 

 ای، تذکرات شفاهي و اخطار قانون اساسي  ( تذکرات آیین نامه1

اصل  در اخطاری باستناد علی بابایی کارنامی نماینده ساری
اظهار داشت: دولت برای استقرار عدالت سوم قانون اساسی 

های بازنشستگی  اجتماعی قرار بود از ظرفیت منابع صندوق
تمام مناطق کشور استفاده کند اما از  گذاری در برای سرمایه

های شمالی و  این ظرفیت در حد یک رقم کوچک در استان
 . استفاده نکرد منطقه امیرآباد

بابایی کارنامی با اشاره به موضوع همسان سازی حقوق 
بیان کرد: طبق لایحه  9056بازنشستگان در لایحه بودجه 

پرداخت اوت التف درصد مابه 60قرار بود  9056بودجه سال 
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هنوز در  9056ماه از اجرای بودجه  0- 0شود اما امروز بعد از 
جهت ارتقای تامین معیشت کارگران بازنشسته اقدامی صورت 

 نگرفته است.
در پاسخ به اخطار ایشان گفت:  دکتر قالیباف رییس مجلس

کمیسیون برنامه و بودجه مجلس باید حتما از سازمان برنامه و 
د که اولا اسناد قانون بودجه ظاهرا انتشار بودجه پیگیری کن

باید  65هایی که طبق تبصره  نیافته و بحث مربوط به گزارش
  . آمد انجام نشده است  می

ایشان افزود: حتما رسیدگی این موضوع را در صحن دنبال 
کنیم و گزارش این مساله باید تهیه شود و روال اجرای  می

 قانون بودجه پیگیری گردد.

 

  22در اخطاری باستناد اصل نماینده شهرضا  محمودیسمیه 
آیین نامه  657ای براساس ماده  قانون اساسی و تذکر آیین نامه

سوال ملی  6 ، 9059در دی ماه  داخلی مجلس اظهار داشت :
از وزیر کشور مطرح کرده و آقای جوکار باید پاسخ دهند چرا 

 شود؟ از دو سوال ، تنها یکی مطرح می

آیین  657ب به هیات رییسه مجلس گفت: در ماده ایشان خطا
نامه داخلی آمده است که اگر وزیر عذر موجه داشته باشد 

تواند در جلسه حضور نیابد، هیات رییسه اعلام کند وزیر  می
کشور چه دلیل موجهی برای عدم حضور در جلسه را داشته 

کند برای پاسخگویی در مجلس  است؟ وقتی از قبل اعلام می
 نخواهد شد! حاضر

در پاسخ اظهار کرد: هیات  آقای دکتر قالیباف رییس مجلس
آیین نامه داخلی عمل کرده و  657ماده  0رییسه مطابق بند 

وزیر کشور نامه کتبی نوشته و هیات رییسه آن را پذیرفته و 
 روز برای حضور در جلسه فرصت داده است. 95

ی بر این که ایشان در ارتباط با اظهارات خانم محمودی  مبن
مجلس در رابطه با وزیر کشور تضعیف شده است، تصریح کرد: 

صحن مجلس عنوان بار دوم است که این موضوع را در 
بخشنامه معاون سیاسی وزارت  7و  2، 0، 6کنم. بندهای  می

کشور خلاف قانون بود و شخص وزیر کشور نیز آن را خلاف 
در این خصوص قانون دانست و آن را اصلاح کرد و کتبی نیز 

: مجلس هیچ وقت از به مجلس نامه نوشت. ایشان ادامه داد
وزیر کشور نخواسته و فشاری وارد نکرده که معاون سیاسی 
خود را عزل کند. وزیر کشور از من خواست که وساطت کنم 

روز برای وی فرصت بگیرم تا معاون  95که یک هفته تا 
چنین حرفی  . مردم بدانند که مجلسمربوطه را جابجا کند

 نزده و خواسته وزیر کشور از مجلس بوده است.

ایشان یادآور شد : مجلس طبق روال قانون مسیر خود را 
رویم . برای ما موضوع مردم و  نمی  رود و به حاشیه می

ها قیمت مرغ، بحث گوشت و مشکلات  مشکلات مردم، گرانی
 دیگر اهمیت دارد.
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